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الهام علي اف: ما بخشي از امپراطوري فارس، امپراطوري روسيه و تاحدي امپراطوري عثماني
بوديم

پايگاه اينترنتي رياست جمهوري آذربايجان متن کامل سخنراني الهام علي اف، رييس جمهوري اين کشور در يکي از

نشست هاي کاري اجلاس امنيتي «مونيخ» را منتشر کرد که در اين نشست، الهام علي اف گفته است: « جمهوري

آذربايجان بخشي از امپراطوري فارس، امپراطوري روسيه و تاحدي امپراطوري عثماني بوده است. اين سه کشور، اکنون

همسايه ما هستند.»

به گزارش آران نیوز به نقل از پايگاه اينترنتي رياست جمهوري آذربايجان ، الهام علي اف در نشست گروه کاري اوراسيا در اجلاس مونيخ گفت : « ما با وضعيتي مواجهيم که چندان

هم توجه جامعه بين المللي را به خود جلب نمي کند. اين، جغرافياي ماست. همانطور که در سخنراني افتتاحيه گفتم، مکان جغرافيايي ما ، ميان قدرت هاي سنتي منطقه و آسيا و

اروپا قرار دارد. جمهوري آذربايجان بخشي از امپراطوري فارس، امپراطوري روسيه و تاحدي امپراطوري عثماني بوده است. امروز اين سه کشور ، همسايگان مستقيم ما هستند. ما

با اين سه کشور، مناسبات خيلي خوبي داريم. در وهله نخست اين مناسبات بر احترام متقابل، عدم دخالت در امور داخلي مان و عملگرايي و منافع ملي ما مبتني است. به همين

علت، بدترين سناريو براي جمهوري آذربايجان، وقوع حادثه اي بد ميان همسايگانمان است. مثلا وقوع جنگ 2008 روسيه - گرجستان.»
علي اف افزود : « براي ما ثبات لازم است. در داخل کشور ما ثبات وجود دارد و ما خواهان ثبات در پيرامونمان هستيم. زيرا، کشور ما جزيره نيست. صرف نظر از اينکه خوشمان

بيايد يا خوشمان نيايد، حوادث خارج از مرزهايمان بر ما نيز مي تواند تاثير مثبت يا منفي بگذارد. به همين خاطر، ما به همسايگانمان (روسيه و ترکيه) براي يافتن راه خروج از

بحران کمک کرديم و براي آن، تمامي تلاشمان را بکار بستيم. البته، اين کار را با احتياط فراوان انجام داديم. جمهوري آذربايجان نيز در ميان کشورهايي بود که به عادي سازي

مناسبات ميان روسيه و ترکيه کمک کردند. »
علي اف افزود : « وخامت اوضاع ميان ترکيه و روسيه، مخاطره ژئوپلتيک بسيار جدي براي منطقه بود. بايد بخاطر کمک به خروج از اين وضعيت دشوار، از ما قدرداني شود.

جامعه بين المللي به تدريج نقش جمهوري آذربايجان به عنوان عامل ثبات بخش را به رسميت مي شناسد. مثلا اخيرا جناب دانفورد، رييس ستاد مشترک ارتش آمريکا در باکو با

جناب گراسيموف، رييس ستاد مشترک روسيه ديدار کرد. آنها نخستين ديدار خود را در کشور ما برگزار کردند. انتخاب باکو براي اين ديدار، تصميم ما نبود. ما به عنوان مبتکر اين

رابطه متقابل عمل کرده ايم! از ما سوال شد که در اين باره رضايت داريم يانه؟ ما هم گفتيم البته که راضي هستيم. پس چرا جمهوري آذربايجان (براي اين ديدار) انتخاب شد؟ من

اين سوال را از خودم کردم. به نقشه اوراسيا نگاه کردم و ديدم که ممکن است جمهوري آذربايجان تنها مکاني باشد که آنها مي توانند ديدار کنند. ما عضو ناتو نيستيم. همچنين

عضو سازمان قرارداد امنيت دستجمعي نيستيم. ما داراي نفوذ بين المللي هستيم. ما کشوري هستيم که با آمريکا، اروپا، همسايگانمان و روسيه مناسبات خيلي خوبي داريم و آنها

به ما احترام مي گذارند.»
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